
Innst. 198 S
(2023–2024)

Innstilling til Stortinget 
fra kontroll- og konstitusjonskomiteen

Dokument 3:7 (2023–2024)

Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen
om Riksrevisjonens undersøkelse av digitalisering
i politiet

Til Stortinget

1. Sammendrag
1.1 Innledning

Det er et stort uutnyttet potensial for effektivisering
i forvaltningen gjennom digitalisering. Ifølge OECD er
Norge et av de landene som har kommet lengst når det
gjelder digitalisering, men det er rom for forbedring.
Nasjonal strategi for digitalisering i offentlig sektor viser
til at digitalisering handler om å gi en enklere hverdag
for innbyggere, næringsliv og frivillig sektor gjennom å
yte bedre tjenester, effektivisere ressursbruken i offent-
lige virksomheter, og legge til rette for produktivitetsøk-
ning i samfunnet. Politiet har en viktig rolle i å gi trygg-
het for borgerne, forebygge og bekjempe kriminalitet og
håndtere kriser som rammer samfunnet. For å yte disse
tjenestene for samfunnet er politiet avhengig av gode
IT-systemer. I Meld St. 29 (2019–2020) Politimeldingen –
et politi for fremtiden vises det til et stort behov for å
gjennomføre utviklingsprosjekter i politiet. Ved be-
handlingen av meldingen var justiskomiteen enig med
regjeringen i at det er et stort digitalt etterslep i etaten, jf.
Innst. 248 S (2020–2021). Politiet har foreldede IT-syste-
mer som fører til ineffektiv ressursbruk og mangelfull
styringsinformasjon. DFØs evaluering av politirefor-
men viser i tillegg at politidistrikter og særorgan er lite
fornøyd med digitale tjenester og verktøy. En rapport fra

Forsvarets forskningsinstitutt (FFI) viser at Justis- og be-
redskapsdepartementet og Politidirektoratet har man-
glet kunnskap om teknologi og om hvordan teknologi
kan brukes for å utvikle framtidens politi- og påtaletje-
nester. Målet med undersøkelsen har vært å vurdere om
sentrale forutsetninger i tilstrekkelig grad er på plass i
politiet for å sikre effektiv ressursbruk og brukervennli-
ge tjenester gjennom digitalisering. Riksrevisjonen har
undersøkt hva som er årsakene til politiets utfordringer
på området, hvordan politiet innretter digitaliseringsar-
beidet, og Justis- og beredskapsdepartementets og Poli-
tidirektoratets styring. Undersøkelsesperioden er 2015–
2023. Undersøkelsen har blant annet tatt utgangspunkt
i følgende vedtak og forutsetninger fra Stortinget:
– lov om politiet (politiloven)
– lov om rettergangsmåten i straffesaker (straffepro-

sessloven)
– lov om straff (straffeloven)
– budsjettproposisjoner fra Justis- og beredskapsde-

partementet med tilhørende innstillinger
– Meld. St. 30 (2019–2020) En innovativ offentlig sek-

tor – Kultur, ledelse og kompetanse, jf. Innst. 191 S
(2020–2021)

– Meld. St. 29 (2019–2020) Politimeldingen – et politi
for fremtiden, jf. Innst. 248 S (2020–2021)

– Meld. St. 27 (2015–2016) Digital agenda for Norge –
IKT for en enklere hverdag og økt produktivitet, jf.
Innst. 84 S (2016–2017)

– Prop. 61 LS (2014–2015) Endringer i politiloven mv.
(trygghet i hverdagen – nærpolitireformen), jf.
Innst. 306 S (2014–2015)

– Prop. 61 LS (2014–2015) Endringer i politiloven mv.
(trygghet i hverdagen – nærpolitireformen), jf.
Innst. 307 L (2014–2015)
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Rapporten ble forelagt Justis- og beredskapsdepar-
tementet ved brev 1. september 2023. Departementet
har i brev 4. oktober gitt kommentarer til rapporten.
Kommentarene er i hovedsak innarbeidet i rapporten
og i Riksrevisjonens dokument. Rapporten, riksrevisor-
kollegiets oversendelsesbrev av 24. oktober 2023 til
statsråden, og statsrådens svar av 7. november 2023 føl-
ger som vedlegg til Riksrevisjonens dokument.

1.2 Konklusjoner
– Politiet har i liten grad effektivisert ressursbruken

og etablert brukervennlige tjenester gjennom digi-
talisering.
– Justis- og beredskapsdepartementet og politiet

har i liten grad prioritert å digitalisere straf-
fesaksområdet.

– Politiet har ikke prioritert å digitalisere arbeids-
tidsplanleggingen.

– Politiet innfører nye, smidige utviklingsmetoder,
men det er utfordringer med viktige forutsetninger
for å lykkes.
– Smidige utviklingsmetoder krever autonomi,

men forutsetter samtidig realistisk planlegging
og styring.

– Høy teknisk gjeld gir økende driftskostnader og 
gjør det utfordrende å få til digitalisering.

– For lite av politiets IT-kapasitet brukes til å digi-
talisere sentrale fagsystemer.

– Politiet utnytter i liten grad skyløsninger og 
egne data til å forbedre virksomheten.

– Politidirektoratets styring av digitaliseringsarbei-
det har vært lite langsiktig og styrt av kortsiktige pri-
oriteringer.

– Justis- og beredskapsdepartementets manglende
langsiktighet i styringen har stått i veien for å gi bru-
kerne bedre digitale tjenester og mer effektiv res-
sursbruk i politiet.

1.3 Overordnet vurdering

Kritikkverdig
Det er kritikkverdig at

– Justis- og beredskapsdepartementet og Politidirek-
toratets styring av digitaliseringsarbeidet i politiet
har vært lite langsiktig og preget av kortsiktige prio-
riteringer. Manglende digitalisering av sentrale
fagsystemer for straffesaksbehandling og arbeids-
tidsplanlegging har ført til høy teknisk gjeld, lite
effektiv ressursbruk og lite brukervennlige løsnin-
ger. Den teknologiske utviklingen tilsier at digitali-
sering er en forutsetning for å løse samfunnsopp-
draget. Manglende digitalisering vil derfor gi min-
dre trygghet til borgerne og dårligere bekjempelse
av kriminalitet.

1.4 Utdyping av konklusjoner
Politiets gamle IT-løsninger og stadig større teknisk

gjeld er kostbare å forvalte og har blant annet ført til for-
sinket iverksettelse av flere lover. Gjennomførte revisjo-
ner, evalueringer og politiets egne vurderinger viser at
det har vært vedvarende utfordringer med digitale støt-
tesystemer på de fleste virksomhetsområdene i politiet,
inkludert de digitale publikumstjenestene og den
grunnleggende infrastrukturen. Samtidig har politiet
over tid hatt flere strategier for digitalisering som ikke er
realisert. Sanering av teknisk gjeld og modernisering av
sentrale fagsystemer har ikke vært prioritert. Det er Jus-
tis- og beredskapsdepartementet og Politidirektoratets
ansvar å fastsette strategier basert på tilgjengelig kunn-
skap og sørge for at politiet beveger seg i takt med sam-
funnsutviklingen. Etter Riksrevisjonens vurdering har
det vært et misforhold mellom politiets ambisjoner for
digitalisering, og politiets prioriteringer, kapasitet og
evne til å digitalisere virksomheten. Justis- og bered-
skapsdepartementet og Politidirektoratet har ikke hatt
tilstrekkelig forståelse for teknologiens betydning for
oppgaveløsningen i politiet, og har ikke hatt nok opp-
merksomhet på det digitale skiftet. Riksrevisjonen mer-
ker seg at politiet har iverksatt en plan for å fase ut de
gamle fagsystemene for straffesaksbehandlingen og for
det politioperative arbeidet.

1.4.1 POLITIET HAR I LITEN GRAD 
EFFEKTIVISERT RESSURSBRUKEN OG 
ETABLERT BRUKERVENNLIGE TJENESTER 
GJENNOM DIGITALISERING

Undersøkelsen viser at det er sammensatte årsaker
til at politiet ikke har lykkes med å digitalisere virksom-
heten. Politiet har i perioden 2015–2022 vedtatt flere
strategier for digitalisering som i liten grad er fulgt opp.
Politiet har brukt 3,7 milliarder kroner i perioden 2014–
2022 på å utvikle nye IT-løsninger, men uten planer for
sanering av teknisk gjeld eller for modernisering av
sentrale fagsystemer. IT-utviklingskapasiteten har i stor
grad vært bundet opp i oppdrag fra Justis- og bered-
skapsdepartementet og internasjonale forpliktelser
som Schengenavtalen. Konsekvensen av dette har vært
at politiet har hatt et begrenset handlingsrom for å pri-
oritere digitalisering.

Undersøkelsen viser at sentrale fagsystemer i politi-
et for straffesaksbehandling (BL) og arbeidstidsplanleg-
ging (TTA) ikke har blitt modernisert og digitalisert.
Dette er systemer som brukes av mange ansatte i politi-
et, har stor betydning for publikum og er avgjørende for
politiets evne og mulighet til å løse sitt samfunnsopp-
drag, slik det framgår av lov om politiet (politiloven) § 1.
Etter Riksrevisjonens vurdering kunne økt digitalisering
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ha gitt mer effektiv ressursbruk, mer brukervennlige tje-
nester og bedre rettssikkerhet.

1.4.1.1 Justis- og beredskapsdepartementet og 
politiet har i liten grad prioritert å digi-
talisere straffesaksområdet

Saksbehandlingssystemet som brukes i straffesaker
– BasisLøsning (BL) – er ineffektivt og lite brukervennlig.
Systemet er basert på utdatert teknologi. Alderen og
mange koblinger til andre IT-systemer i politiet, gjør det
komplisert, kostbart og risikofylt å gjøre endringer i BL.
BLs gamle teknologi har forsinket og fordyret innførin-
gen av nye lover, og begrenser mulighetene for å moder-
nisere løsningen. Det er lav kompetanse i markedet på
programmeringsspråket BL bygger på, og politiet er av-
hengig av én leverandør for vedlikehold og utvikling av
systemet. Manglende konkurranse i markedet og avhen-
gighet til en leverandør har satt politiet i en sårbar situ-
asjon. Både politidistrikter og særorgan har lenge øns-
ket sterkt at BL fornyes, og Politidirektoratet har frem-
met flere forslag om å modernisere systemet til Justis- og
beredskapsdepartementet.

Politiet har innført noen nye digitale løsninger i
straffesaksbehandlingen, som har gitt gode resultater,
for eksempel digital samhandling mellom aktørene i
straffesakskjeden, digitale avhør, digitale aktorater og
digital bøtelegging. Men disse løsningene er basert på,
eller utveksler data med BL, som er basert på utdatert
teknologi, noe som øker kompleksiteten og bidrar til at
det blir mer krevende å digitalisere straffesaksområdet.

Undersøkelsen viser at Politidirektoratet og Justis-
og beredskapsdepartementet fram til nå i liten grad har
prioritert å digitalisere straffesaksområdet. Fordi BL
brukes av svært mange ansatte i politiet, er det et stort
potensial for å gjøre ressursbruken mer effektiv og løs-
ningene mer brukervennlige på straffesaksområdet. For
eksempel kan digitalisering av anmeldelser, bevisinn-
henting, beslagshåndtering og etablering av selvbetje-
ningsløsninger gi kortere saksbehandlingstid, bedre
rettssikkerhet og større kapasitet til andre oppgaver. I
tillegg kan ny teknologi utnytte data på en bedre måte
og bidra til å styrke kunnskapen om kriminalitetsbildet
og den forebyggende innsatsen. Etter Riksrevisjonens
vurdering bidrar den manglende digitaliseringen til
mindre effektiv ressursbruk, lavere måloppnåelse for
politiets samfunnsoppdrag og dårligere tjenester for
innbyggerne.

Norsk politi er ikke alene om å ha utfordringer med
å digitalisere straffesaksområdet. Svensk, dansk og bri-
tisk politi har gjennomført store IT-prosjekter på straf-
fesaksområdet som har overskredet tids- og kostnads-
rammene uten å levere tilfredsstillende løsninger.
Svensk og dansk politi har vendt tilbake til sine opprin-
nelige, gamle IT-løsninger. Britisk politi har utfordring-
er med å utvikle nye IT-systemer samtidig som gamle

skal vedlikeholdes. På bakgrunn av disse erfaringene tar
svensk, dansk og britisk politi i bruk smidig
utviklingsmetodikk for å utvikle nye digitale løsninger.
Norsk politi kan derfor ha nytte av å samarbeide og ut-
veksle erfaringer med andre lands politi om utvikling av
teknologiske løsninger.

1.4.1.2 Politiet har ikke prioritert å digitalisere 
arbeidstidsplanleggingen

TTA er et samfunnskritisk system som har stor be-
tydning for politiets operative evne. TTA skal bidra til et-
terlevelse av formålsparagrafen i arbeidstidsbestem-
melsene som sikrer korrekt regulering av arbeidstiden
for de ansatte og derigjennom sikre en best mulig res-
sursstyring og måloppnåelse i politi- og lensmannsetat-
en. TTA skal vise etatens reelle bemanningsoversikt.
TTA er en gammel IT-løsning som gir flere utfordringer.
IT-løsningen innebærer stor grad av manuelle proses-
ser, er lite brukervennlig og er lite egnet som planleg-
gings- og ledelsesverktøy. Svakhetene fører til at bruken
av overtid og godtgjørelser er høyere enn nødvendig i
politiet. Svakhetene ved TTA har vært godt kjent over
mange år og er dokumentert i en rekke rapporter i peri-
oden 2011–2021. Til tross for de kjente utfordringene
har Politidirektoratet ikke prioritert å modernisere IT-
løsningen for arbeidstidsplanlegging.

Tidligere brukte Barne-, ungdoms- og familieetaten,
i likhet med politiet, arbeidsplanleggingsverktøyet TTA.
I 2018 gikk etaten over til å bruke DFØs løsning for ar-
beidstidsplanlegging i barnevernet, og viser til en rekke
fordeler ved denne løsningen. Det er sannsynlig at poli-
tiet også vil oppnå noe av de samme fordelene ved å gå
over til en mer moderne løsning. Blant annet vil det
kunne gi politiet lettere tilgang til data for analyse og
rapportering som kan utnyttes for å sikre operativ be-
redskap, et godt arbeidsmiljø og mer effektiv res-
sursbruk. Politiet har over flere år utredet muligheten
for å ta i bruk DFØs løsning. Etter planen skal politiets
porteføljestyre ta stilling til innkjøp av nytt system høs-
ten 2023 eller tidlig våren 2024.

1.4.2 POLITIET INNFØRER NYE, SMIDIGE 
UTVIKLINGSMETODER, MEN DET ER 
UTFORDRINGER MED VIKTIGE 
FORUTSETNINGER FOR Å LYKKES

Ifølge nasjonal strategi for digitalisering av offentlig
sektor er teknologi en viktig faktor for å gjøre oppga-
veløsningen i offentlig sektor mer effektiv og sette bru-
keren i sentrum.

Politiet har i likhet med andre etater i Norge og po-
litimyndigheter i andre land hatt utfordringer med å få
til digitalisering. Undersøkelsen viser at viktige forutset-
ninger for å lykkes ikke har vært på plass. Den digitale
modenheten har vært lav, og politiets ledelse har hatt
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mangelfull forståelse for hvordan teknologi brukes i
oppgaveutførselen. Nye IT-løsninger er bygget på topp-
en av gamle, noe som har ført til høy teknisk gjeld. Utgif-
tene til IT har økt uten at nytteverdien har blitt tilsva-
rende høyere. Utviklingskapasiteten har i stor grad vært
brukt til å lage nye IT-løsninger – på oppdrag fra depar-
tementet – som ikke har bidratt til at politiet løser kjer-
neoppgavene på en bedre måte. Etter Riksrevisjonens
vurdering har politiet i for stor grad innrettet digitalise-
ringsarbeidet etter kortsiktige behov.

Riksrevisjonen merker seg at politiet de siste årene
har gjort endringer i arbeidet med digitalisering. Det er
innført smidige utviklingsmetoder og en ny modell for
produktutvikling. Modellen forutsetter at nye løsninger
skal utvikles gjennom tverrfaglig teamarbeid. I denne
modellen står brukerperspektivet sterkere, og den leg-
ger opp til å sikre at relevant regelverk skal etterleves fra
første stund i utviklingsarbeidet. Digitalisering blir også
i større grad vektlagt i styrende dokumenter i politiet. I
juni 2023 har Politiets IT-enhet utarbeidet en plan for å
modernisere IT-løsningene for politioperativt arbeid og
straffesaksområdet. Moderniseringen skal gjennomfø-
res innenfor produktområdet fra hendelse til avgjort sak.
Et produktområde er et avgrenset område for IT-utvik-
ling i en virksomhet og består av tverrfaglige produkt-
team. Formålet er å levere økt verdi for brukerne gjen-
nom kontinuerlig utvikling og forbedring.

1.4.2.1 Smidige utviklingsmetoder krever auto-
nomi, men forutsetter samtidig realis-
tisk planlegging og tydelig styring

Politiet innfører smidige utviklingsmetoder, som i
dag er bransjestandard for utvikling av alle typer digita-
le produkter. Undersøkelsen viser at flere offentlige
virksomheter og politimyndigheter i andre land har
gått over til å utvikle nye IT-løsninger på denne måten.
Samtidig er produktområder og kontinuerlig produkt-
utvikling en relativt ny arbeidsmåte for IT-utvikling i of-
fentlig sektor.

De nye arbeidsmåtene som politiet tar i bruk, forut-
setter stor grad av autonomi i utviklingsarbeidet. Gjen-
nomganger av digitaliseringsarbeidet i Nav viser at det
er viktig å finne en god balansegang der ledelsen setter
tydelig retning og rammer for veien videre, samtidig
som produktområdene og teamene fortsetter å være
selvstendige slik at de står fritt til å løse oppgaven innen-
for de rammene ledelsen har satt. Erfaringene fra Nav vi-
ser at kontinuerlig produktutvikling kan være krevende,
og at det trengs tydelig styring, oppfølging og realistisk
planlegging for å lykkes.

Et viktig formål med produktområdet fra hendelse
til avgjort sak har vært å redusere risikoen i de sentrale
fagsystemene BL og Politioperativt system (PO). Politidi-
rektoratet har etterspurt konkrete planer for å redusere
risikoen i sentrale fagsystemer fra produktområdet i

2022 og 2023. I juni 2023 ble et forslag til en plan for å re-
dusere risikoen i BL og PO vedtatt i politidirektørens le-
dermøte. Ifølge Justis- og beredskapsdepartementet vil
balansen mellom behovet for styring og kontroll og
produktområdets behov for autonomi ivaretas av den
vedtatte planen og av at det inngås en resultatavtale
med produktområdet høsten 2023. På bakgrunn av er-
faringene fra Nav vil Riksrevisjonen peke på viktigheten
av både autonomi og systemer som sikrer realistisk
planlegging, styring og oppfølging av produktområdet.

1.4.2.2 Høy teknisk gjeld gir økende driftskost-
nader og gjør det utfordrende å få til 
digitalisering

Det digitale etterslepet i politiet er stort, og preget
av mange gamle virksomhetskritiske systemer som ikke
understøtter dagens eller morgendagens behov. Gjen-
nomførte evalueringer viser at det har vært vedvarende
utfordringer med digitale støttesystemer på de fleste
virksomhetsområdene i politiet.

Politiet har opparbeidet seg høy teknisk gjeld ved å
utvikle nye IT-løsninger uten at grunnleggende infra-
struktur og kjernesystemer er modernisert. Å innføre
nye IT-løsninger uten å modernisere kjernesystemene
er ikke bærekraftig over tid, fordi det gjør at driftskost-
nadene stiger og nytteverdien synker. Gamle systemer
kan ikke saneres før nye er på plass. Politiet er avhengig
av et handlingsrom for å få til dette.

Den høye tekniske gjelden i politiet gir i tillegg en
rekke andre utfordringer. Teknisk gjeld gjør det vanske-
lig å iverksette endringer i regelverk og innføre nye lo-
ver. Straffeloven, politiregisterloven og straffeprosesslo-
ven har tatt lengre tid å iverksette på grunn av teknisk
gjeld. Det blir også vanskelig å etterleve nye lover og reg-
ler når det innføres for eksempel nye krav til sikkerhet
eller personvern. Teknisk gjeld gir også sikkerhetsutfor-
dringer og gjør det krevende å få tak i kompetanse til å
vedlikeholde de utdaterte IT-løsningene. IT-systemene
blir over tid uoversiktlige på grunn av mange endringer
og integrasjoner med øvrige applikasjoner og systemer.
Dette gjør det vanskelig og mer komplekst å fase ut de
gamle kjernesystemene og få til digitalisering.

1.4.2.3 For lite av politiets IT-kapasitet brukes 
til å digitalisere sentrale fagsystemer

Driften av gamle IT-løsninger og oppdrag fra Justis-
og beredskapsdepartementet legger beslag på store de-
ler av politiets IT-kapasitet. Politiet har derfor hatt be-
grenset kapasitet til å utvikle digitale løsninger som bi-
drar til mer brukervennlige tjenester og mer effektiv res-
sursbruk. Et stramt arbeidsmarked og uforutsigbare
rammebetingelser har dessuten gjort det krevende å re-
kruttere og beholde IT-kompetanse. Arbeidsmarkedssi-
tuasjonen er ifølge politiet bedre høsten 2023.
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I perioden 2014–2022 har politiets utviklingsmidler
og -kapasitet i stor grad gått til å løse oppdrag fra depar-
tementet og EU-/Schengen-forpliktelser. Politiet har i
tillegg brukt 553 millioner kroner til å erstatte foreldet
teknologi. De største prosjektene under kategorien for-
eldet teknologi var ny løsning for kommunikasjonskon-
troll til bruk i politidistrikter og særorganer (215 mill.
kroner) og produktområdet fra hendelse til avgjort sak
(101 mill. kroner), hvor et viktig mål er å fase ut BL og
PO. Det at politiet har brukt kapasiteten til å utvikle nye
IT-løsninger som må integreres med gamle kjerne-
systemer uten samtidig å modernisere disse systemene
og sanere teknisk gjeld, har forsterket kapasitetsutfor-
dringene over tid.

Politidirektoratet fordeler budsjettmidler til IT over
den strategiske utviklingsporteføljen og til Politiets IT-
enhet, særorganer og politidistrikter. Politiet oppgir at
de totale IT-kostnadene i etaten i 2022 var 2,2 milliarder
kroner, men samtidig er det enkelte IT-utgifter som ikke
inngår i denne summen. En evaluering av Boston Con-
sulting Group (BCG) i 2019 pekte på behov for bedre
kontroll og styring av de samlede IT-kostnader. BCG es-
timerte IT-kostnadene til 2,4 mrd. kroner i 2019. Etter
Riksrevisjonens vurdering har Justis- og beredskapsde-
partementet og Politidirektoratet hatt for liten opp-
merksomhet om å sikre tilstrekkelig utviklingskapasitet
til å understøtte politiets samfunnsoppdrag. Riksrevi-
sjonen merker seg at det er iverksatt flere tiltak som kan
bidra til å sikre kapasitet og kompetanse til digitalise-
ring i tiden framover. Blant annet gjør Politidirektoratet
endringer i porteføljestyringen for å sikre at mer av
utviklingskapasiteten brukes til å understøtte politiets
samfunnsoppdrag og virksomhetsstrategi. Politidirek-
toratet ha også vedtatt en plan for produktområdet fra
hendelse til avgjort sak i juni som vil innebære en opp-
trapping av kapasiteten til å erstatte sentrale
fagsystemer i tiden framover.

1.4.2.4 Politiet utnytter i liten grad skyløsninger 
og egne data til å forbedre virksomheten

En viktig forutsetning for å få mest mulig ut av digi-
taliseringen er at man bruker skyløsninger og utnytter
eksisterende data i virksomheten bedre. Politiet mang-
ler en strategi for skyløsninger, men det pågår arbeid
med å utvikle en ny. Regelverket for statens bruk av sky-
løsninger etter Schrems II-dommen er uklart, ifølge po-
litiet. I tillegg bidrar pågående diskusjoner om offentlig/
statlig sky versus private skyløsninger det vanskelig å
lage en strategi. Både Politidirektoratet og Politiets IT-
enhet peker på at det er en utfordring at statlige virk-
somheter forholder seg ulikt til skyløsninger. Ifølge Po-
litiets IT-enhet henger politiet her etter Skatteetaten og
Nav, som begge har ambisiøse planer for bruk av sky. I
påvente av sentrale avklaringer om bruk av skyløsnin-
ger benytter politiet en egen, privat skyløsning (Organa)

for å øke antallet produksjonssettinger og redusere risi-
koen i eksisterende løsninger.

Politiet har ambisjoner om å bli mer datadrevet for
i større grad å kunne utnytte eksisterende informasjon i
systemene sine til å forbedre tjenestene og effektivisere
ressursbruken. Men gammel teknologi gjør det vanske-
lig for politiet å bli mer datadrevet. Skatteetaten og Nav
har kommet lenger i dette arbeidet. Riksrevisjonen mer-
ker seg at arbeidet med smidig produktutvikling omfat-
ter å sette i gang tiltak som skal tilrettelegge for bruk av
skyløsninger og bidra til at etaten blir mer datadrevet.

1.4.3 POLITIDIREKTORATETS STYRING AV 
DIGITALISERINGSARBEIDET HAR IKKE 
VÆRT LANGSIKTIG, MEN STYRT AV 
KORTSIKTIGE PRIORITERINGER

Politidirektoratet skal ifølge Reglement for økono-
mistyring i staten påse at etatens ressursbruk er effektiv.
Ifølge Digitaliseringsrundskrivet og føringer fra Stortin-
get skal direktoratet bruke teknologi for å nå målene i
samfunnsoppdraget og tilby bedre tjenester til interne
og eksterne brukere.

Etter at merverdiprogrammet ble stoppet i 2015 har
politiet fulgt en strategi om å gjennomføre flere, mindre
prosjekter. Denne strategien er valgt for å redusere risi-
koen og realisere ny funksjonalitet raskere med gode
løsninger for brukerne. Det er utviklet nye tjenester og
løsninger som har bidratt til mer effektiv ressursbruk på
enkelte områder, men uten at de gamle virksomhetskri-
tiske systemene er modernisert.

I perioden 2018–2021 har en rekke evalueringer
pekt på utfordringer ved Politidirektoratets styring av
digitaliseringsarbeidet i politiet, og Politidirektoratet
har iverksatt flere tiltak. Inntil nylig har det i styrende
dokumenter vært lite oppmerksomhet om digitalise-
ring. Politidirektoratets nye virksomhetsstrategi fra
2023 legger mer vekt på digitalisering. I tillegg er det
innført en ny IKT-styringsmodell og styringen er endret
med mål om at nye IT-prosjekter bedre skal understøtte
politiets mål og strategi. Tiltakene er ment å bidra til at
arbeidet med digital transformasjon skal gå raskere.

I perioden fra 2014 til 2022 har Politidirektoratet
brukt 3,7 mrd. kroner til å utvikle nye IT-løsninger. Poli-
tiet har i perioden blant annet tilpasset IT-systemene for
å gjennomføre politireformen, sikret etterlevelse av
Schengenavtalen og lagt til rette for elektronisk infor-
masjonsflyt mellom aktørene i straffesakskjeden. Sam-
tidig har politiet i mindre grad lykkes med å effektivise-
re virksomheten gjennom digitalisering og gjøre tjenes-
tene mer brukervennlige. En viktig årsak til dette er at
arbeidet med å utføre oppdrag fra departementet og et-
terlevelse av internasjonale avtaler har vært så kapasi-
tetskrevende at det har begrenset muligheten til å digi-
talisere resten av virksomheten.
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Politiet bruker betydelig mindre ressurser til å ut-
vikle nye IT-løsninger enn det Nav og Skatteetaten gjør.
I sin kommentar til Riksrevisjonens rapport peker Jus-
tis- og beredskapsdepartementet på at den strategiske
utviklingsporteføljen ikke er avgrenset til investering i
IT-utvikling, men også omfatter investeringer i for eks-
empel materiell, utstyr, nye helikoptre, eiendomsmasse
og organisasjonsutvikling. Ifølge politiet viser dette at
det er stor bredde i politiets investeringsbehov.

Samtidig har politiet hatt utfordringer med å bruke
opp investeringsmidler avsatt over statsbudsjettet til IT-
utvikling blant annet på grunn av manglende gjennom-
føringsevne. Parallelt øker kostnadene til drift og for-
valtning av gamle IT-løsninger. Alle nye IT-løsninger
som utvikles, må integreres med de gamle, noe som gir
økende kompleksitet. Politidirektoratet har ikke satt av
ressurser til modernisering av kjernesystemene som
kunne ha bidratt til å redusere driftskostnadene. Politi-
direktoratets finansieringsmodell har ført til en situa-
sjon hvor det er risiko ved politiets sentrale kjerne-
systemer som BL og PO. Etter Riksrevisjonens vurdering
har Politidirektoratets styring og finansiering av digita-
liseringsarbeidet vært lite langsiktig og styrt av kortsik-
tige prioriteringer.

Etter Riksrevisjonens vurdering har det vært et mis-
forhold mellom politiets mål og ambisjoner på området,
og politiets prioriteringer, kapasitet og evne til å digitali-
sere virksomheten. Behovet for å fornye IT-løsningene i
politiet er stort, og det vil ta tid å gjøre dette. Riksrevisjo-
nen er kjent med at Politidirektoratet og PIT arbeider for
å forbedre prosessene for vurdering, planlegging og gjen-
nomføring av tiltak som skal inngå i utviklingsporteføl-
jen for å gjøre handlingsrommet for digitalisering større.
Det er positivt at Politidirektoratet og Politiets IT-enhet
har igangsatt et arbeid for å forbedre porteføljestyringen
og øke handlingsrommet, da det tidligere har vært for lite
oppmerksomhet på dette.

1.4.4 JUSTIS- OG 
BEREDSKAPSDEPARTEMENTETS 
MANGLENDE LANGSIKTIGHET I 
STYRINGEN HAR STÅTT I VEIEN FOR Å GI 
BRUKERNE BEDRE DIGITALE TJENESTER OG 
MER EFFEKTIV RESSURSBRUK I POLITIET

Justis- og beredskapsdepartementet har ansvar for
etatsstyringen av politiet. Departementet skal sikre at
ressurser utnyttes effektivt, og at politiet digitaliserer
virksomheten for å gi brukerne bedre tjenester.

Politiet har hatt utfordringer med å gjennomføre
flere større IT-prosjekter. Flere evalueringer peker på at
Justis- og beredskapsdepartementets styring har vært
lite strategisk og at departementet primært har sett på
digitalisering som et virkemiddel for kortsiktig effektivi-

sering. Evalueringene viser at Justis- og beredskapsde-
partementet ikke har forstått godt nok hvilken betyd-
ning teknologi har for tjenesteproduksjonen i politiet. I
en intern utredning fra 2022 påpeker departementet at
det mangler tilstrekkelig oversikt over IT-situasjonen i
politiet, og det stilles spørsmål ved om styringsinforma-
sjonen fra Politidirektoratet gir en god ramme for sty-
ring og utvikling.

Ifølge Justis- og beredskapsdepartementet har ikke
politiet manglet bevilgninger til å utvikle nye IT-løsnin-
ger i utviklingsporteføljen. Politiet har for eksempel
hatt utfordringer med å få brukt opp budsjettmidlene til
nye IT-prosjekter. Utfordringen har vært at store deler
av bevilgningene til IT-utvikling har være øremerket ar-
beid med å utføre oppdragene fra departementet og et-
terlevelse av internasjonale avtaler. Disse oppdragene
har beslaglagt mye av kapasiteten til IT-utvikling. Samti-
dig har utgiftene til drift og forvaltning av gamle og nye
IT-løsninger vokst.

Gitt de utfordringene politiet har med gamle IT-sys-
temer og høye driftskostnader, vil langsiktighet og forut-
sigbarhet være viktig for både styring og finansiering.
Undersøkelsen viser imidlertid at departementet detalj-
styrer politiets digitaliseringsarbeid, og at styringen er
lite langsiktig. For eksempel ga Justis- og beredskapsde-
partementet i tildelingsbrevet til Politidirektoratet for
2023 føringer om å redusere utgiftene til konsulentbruk.
For Politiets IT-enhet innebar dette et kutt på 29 mill.
kroner. Politiets IT-enhet er avhengig av konsulenter
blant annet for å drifte og vedlikeholde de gamle IT-sys-
temene. I revidert nasjonalbudsjett våren 2023 ble poli-
tiet tilført ressurser. Ifølge Justis- og beredskapsdeparte-
mentet er politiets budsjett økt kraftig over flere år, men
bevilgningene kommer i stor grad med detaljerte førin-
ger for hva pengene skal brukes til. Dermed er handlings-
rommet for digitalisering lite til tross for økte bevilgnin-
ger.

Finansdepartementet og Arbeids- og inkluderings-
departementet viser til at det er viktig å ha en langsiktig
plan og skape handlingsrom slik at underliggende virk-
somheter kan lykkes med digitalisering.

Riksrevisjonen merker seg at politiet mener at kon-
sekvensen av uforutsigbar styring begrenser mulighete-
ne til å utvikle framtidsrettede IT-løsninger og kan få
konsekvenser for driften av virksomhetskritiske IT-sys-
temer. Detaljert styring gir politiet lite handlingsrom og
har medført at politiet ikke har lykkes med digitalise-
ring. Etter Riksrevisjonens vurdering er det kritikkver-
dig at Justis- og beredskapsdepartementet og Politidi-
rektoratets styring av digitaliseringsarbeidet i politiet
har vært lite langsiktig og preget av kortsiktige priorite-
ringer.

Politiet er avhengig av velfungerende IT-løsninger
for å gi borgerne trygghet og bekjempe kriminalitet,
ifølge Innst. 306 S (2014–2015). Endringer i samfunnet
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og den teknologiske utviklingen tilsier at politiet vil
være avhengig av en digital transformasjon for å ivareta
samfunnsoppdraget sitt i tiden framover. Konsekven-
sen av manglende digitalisering er lav måloppnåelse på
samfunnsoppdraget, mindre trygghet til borgerne og
dårligere bekjempelse av kriminalitet.

1.5 Anbefalinger
For å effektivisere ressursbruken, få til mer bruker-

vennlige tjenester og understøtte måloppnåelse på po-
litiets samfunnsoppdrag anbefaler Riksrevisjonen at
Justis- og beredskapsdepartementet
– legger til rette for langsiktighet i styringen slik at

politiet kan ta i bruk ny teknologi og digitalisere
virksomheten

– i etatsstyringen følger opp at Politidirektoratet
utvikler sin styring og oppfølging av bruken av ny
teknologi, nye utviklingsmetoder og digitalisering
av virksomheten

1.6 Statsrådens svar
Dokument 3:7 (2023–2024) Riksrevisjonens under-

søkelse av digitalisering i politiet ble oversendt statsråd-
en i Justis- og beredskapsdepartementet.

Svaret fra statsråden følger i sin helhet som vedlegg
til Riksrevisjonens dokument.

1.7 Riksrevisjonens uttalelse til stats-
rådens svar

Riksrevisjonen har ingen ytterligere merknader.

2. Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  K a r i  H e n r i k s e n ,  F r o d e  J a c o b s e n  o g
K i r s t i  L e i r t r ø ,  f r a  H ø y r e ,  l e d e r e n  P e t e r
F r ø l i c h  o g  S v e i n  H a r b e r g ,  f r a  S e n t e r p a r -
t i e t ,  N i l s  T.  B j ø r k e ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
C a r l  I .  H a g e n ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,
A u d u n  Lys b a k k e n ,  f r a  R ø d t ,  S e h e r  Ayd a r ,
f r a  Ve n s t r e ,  G r u n d e  A l m e l a n d ,  o g  f r a
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  L a n  M a r i e  N g u y e n
B e r g , viser til Dokument 3:7 (2023–2024) Riksrevisjo-
nens undersøkelse av digitalisering i politiet.

Ko m i t e e n  viser til Riksrevisjonens konklusjoner:

«– Politiet har i liten grad effektivisert ressursbruken
og etablert brukervennlige tjenester gjennom digi-
talisering.
– Justis- og beredskapsdepartementet og politiet

har i liten grad prioritert å digitalisere straf-
fesaksområdet.

– Politiet har ikke prioritert å digitalisere arbeids-
tidsplanleggingen.

– Politiet innfører nye, smidige utviklingsmetoder,
men det er utfordringer med viktige forutsetninger
for å lykkes.
– Smidige utviklingsmetoder krever autonomi,

men forutsetter samtidig realistisk planlegging
og styring.

– Høy teknisk gjeld gir økende driftskostnader og
gjør det utfordrende å få til digitalisering.

– For lite av politiets IT-kapasitet brukes til å digi-
talisere sentrale fagsystemer.

– Politiet utnytter i liten grad skyløsninger og
egne data til å forbedre virksomheten.

– Politidirektoratets styring av digitaliseringsarbei-
det har vært lite langsiktig og styrt av kortsiktige
prioriteringer.
– Justis- og beredskapsdepartementets mang-

lende langsiktighet i styringen har stått i veien
for å gi brukerne bedre digitale tjenester og mer
effektiv ressursbruk i politiet.»

Ko m i t e e n  slutter seg til Riksrevisjonens konklu-
sjoner.

Ko m i t e e n  viser til Riksrevisjonens overordnede
vurdering:

«Det er kritikkverdig at
– Justis- og beredskapsdepartementet og Politidirek-

toratets styring av digitaliseringsarbeidet i politiet
har vært lite langsiktig og preget av kortsiktige prio-
riteringer. Manglende digitalisering av sentrale
fagsystemer for straffesaksbehandling og arbeids-
tidsplanlegging har ført til høy teknisk gjeld, lite
effektiv ressursbruk og lite brukervennlige løsnin-
ger. Den teknologiske utviklingen tilsier at digitali-
sering er en forutsetning for å løse samfunnsopp-
draget. Manglende digitalisering vil derfor gi min-
dre trygghet til borgerne og dårligere bekjempelse
av kriminalitet.»

Ko m i t e e n  slutter seg til Riksrevisjonens kritikk.
Ko m i t e e n  viser til Riksrevisjonens anbefalinger:

«For å effektivisere ressursbruken, få til mer bruker-
vennlige tjenester og understøtte måloppnåelse på
politiets samfunnsoppdrag anbefaler Riksrevisjonen at
Justis- og beredskapsdepartementet
– legger til rette for langsiktighet i styringen slik at

politiet kan ta i bruk ny teknologi og digitalisere
virksomheten

– i etatsstyringen følger opp at Politidirektoratet
utvikler sin styring og oppfølging av bruken av ny
teknologi, nye utviklingsmetoder og digitalisering
av virksomheten»

Ko m i t e e n  slutter seg til Riksrevisjonens anbefa-
linger.

Ko m i t e e n  registrerer videre at statsråden slutter
seg til Riksrevisjonens vurderinger.

Ko m i t e e n  bemerker at mange av utfordringene
som adresseres i Riksrevisjonens rapport, er utfordring-
er som alle virksomheter står overfor, både i offentlig og
privat sektor. Konklusjonene og anbefalingene i rappor-
ten vil også kunne være relevante for andre offentlige
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etater. Ko m i t e e n  viser videre til at regjeringen har
varslet at det skal fremmes en ny nasjonal digitalise-
ringsstrategi i løpet av 2024, der det blant annet skal sta-
kes ut en kurs for videre digitalisering av offentlig sektor.
Ko m i t e e n  bemerker at anbefalingene og lærdom-
men fra Riksrevisjonens rapport i Dokument 3:7 (2023–
2024) og andre rapporter fra Riksrevisjonen som berø-
rer digitalisering i offentlig sektor, bør inngå i arbeidet
med den nye digitaliseringsstrategien.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t  vil fremheve at de omstendigheter som er påpekt
om digitaliseringen i politiet, understreker behovet for
en finansieringsmodell som gir politiet forutsigbare
rammebetingelser over tid. D e t t e  m e d l e m  viser til at
Fremskrittspartiet har foreslått å innføre en langtids-
plan for politiet, samt et eget investeringsbudsjett etter
modell fra Langtidsplanen for Forsvaret, som vil mulig-

gjøre større langsiktige investeringer i politiets digitale
infrastruktur. D e t t e  m e d l e m  mener en slik finansi-
eringsmodell vil sikre den nødvendige finansielle forut-
beregnelighet som trengs for at politiet skal settes i
stand til å håndtere arbeidet med digitaliseringen på en
bedre måte enn i dag.

3. Komiteens tilråding
Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser

til dokumentet og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Dokument 3:7 (2023–2024) – Riksrevisjonens un-
dersøkelse av digitalisering i politiet – vedlegges proto-
kollen.

Oslo, i kontroll- og konstitusjonskomiteen, den 13. februar 2024

Peter Frølich
leder og ordfører
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